



裔智計劃 Knowledge and Wisdom Project

消防處與本地組織聯繫，為少數族裔人士舉辦消防安全講座，又到訪他們的聚會地點，向其社區傳達消防安全的信息和知識。

裔智計劃於二零二四年推出，透過促進社區共融的外展、教育及體驗活動，進一步加強消防處與少數族裔社羣的聯繫。二零二五年，該計劃為少數族裔社羣舉辦了55項活動，吸引逾2,640名參加者。活動內容包括社區應急準備和職業講座，以及由專人帶領參加者參觀不同紀律部隊單位，協助他們了解各單位的職責與運作。此外，參加者亦透過消防及救護工作體驗日，親身體驗消防處的前線工作，感受緊急服務工作的挑戰與使命感。

在推廣文化參與及價值觀教育方面，裔智計劃不僅透過傳統節慶活動促進文化交流，還推廣國情教育及國家安全意識。

The FSD has liaised with local organisations to conduct fire safety talks for and arrange visits to the gathering places of ethnic minorities (EM) with a view to disseminating the message and knowledge of fire safety to their community.

Launched in 2024, the Knowledge and Wisdom Project further strengthens the department's engagement with EM communities through inclusive outreach, education and experiential activities. In 2025, the Project organised 55 events for EM communities, attracting more than 2,640 participants. Activities included community emergency preparedness sessions and career talks, as well as guided visits to different disciplined services units to help participants understand their roles and operations. In addition, through the Fire and Ambulance Services Experience Day, participants were given hands-on exposure to the department's frontline duties, allowing them to experience the challenges and sense of mission associated with emergency services work.

In terms of cultural engagement and values education, the Project not only fosters cultural exchange through traditional festive events but also promotes national education and awareness on national security.



消防處為少數族裔人士舉辦職業講座。
The FSD organises career talks for the ethnic minorities.

「AED 睇得到 用得到」計劃 “AED Anywhere for Anyone” Programme

「AED 睇得到 用得到」計劃旨在逐步增加全港各處的自動心臟除顫器(AED)數目，讓公眾更容易取用，以拯救心臟驟停患者。該計劃同時向市民宣傳迅速和及時介入對應付心臟相關緊急情況的重要性。

截至二零二五年年底，消防處已在轄下處所外安裝逾130部AED供公眾使用；又於轄下逾700輛／艘車輛及船隻裝設AED。

消防處建立的「AED 搵得到」網上資訊平台，載列全港各處裝設AED的地點和詳細資料。截至二零二五年年底，平台已加入超過4,000部AED的資料。這些AED遍布香港各處，供公眾使用。

The “AED Anywhere for Anyone” Programme is aimed at broadening the accessibility of automated external defibrillators (AEDs) for public use to save cardiac arrest patients by gradually increasing the number of AEDs available across the territory. It also sets to popularise the importance of swift and timely intervention in the event of cardiac emergency.

As at the end of 2025, the FSD had installed over 130 AEDs outside FSD premises for public use. In addition, over 700 of the department's vehicles and vessels had been equipped with an AED.

The online information platform “Centralized AED Registry for Emergency” (CARE) developed by the FSD catalogs the locations and details of AEDs available across the territory. As at the end of 2025, the platform had incorporated the details of over 4,000 AEDs across the territory available for public use.



少數族裔人士參觀旺角消防局，體驗消防員及救護員的職務。
Participants from the ethnic minorities visit Mong Kok Fire Station to experience the duties of firemen and ambulancemen.

「救心 x 應急」頒獎禮暨嘉年華 Save Lives x Emergency Response Ceremony cum Carnival

二零二五年十月十八日，由消防處主辦、十個「救心同仁」聯盟成員協辦的「救心 x 應急」頒獎禮暨嘉年華於大圍圍方舉行。活動透過嘉許機構和市民、介紹「消防處社區應急先鋒」計劃，以及互動體驗、攤位遊戲、話劇等精彩環節，向市民宣揚遇到緊急情況應出手救人的信息。



Organised by the FSD and co-organised by the other 10 organisations of the Resuscitation Alliance, the Save Lives x Emergency Response Ceremony cum Carnival was held at The Wai in Tai Wai on October 18, 2025. The event aimed at appealing to the public to save lives in emergencies through various activities, including commendations for organisations and members of the public and an introduction to the FSD Community Emergency Responder Scheme, as well as interactive experiences, game booths and drama performances.

市民在「救心 x 應急」頒獎禮暨嘉年華設置的「救心自學站」學習施行心肺復甦法和使用自動心臟除顫器。
A member of the public learns to perform cardiopulmonary resuscitation (CPR) and to use an automated external defibrillator (AED) at a CPR & AED Self-learning Kiosk during the Save Lives x Emergency Response Ceremony cum Carnival.

消防處在沙田新城市廣場舉行冬季防災應急宣傳月啟動儀式暨「消防處社區應急先鋒」計劃嘉許禮。圖示副處長（公眾安全及機構策略）黃嘉榮（中）、署理助理處長（機構策略）霍振明（右三）和香港賽馬會慈善事務副總經理廖錦霞（左三）主持啟動儀式。

The FSD held the Winter Disaster and Emergency Preparedness Promotional Months launching ceremony and Fire Services Department Community Emergency Responder award ceremony at New Town Plaza in Sha Tin. Photo shows the Deputy Director of Fire Services (Public Safety and Corporate Strategy), Mr Wong Ka-wing (centre); the acting Assistant Director of Fire Services (Corporate Strategy), Mr Fok Chun-ming (third right); and the Deputy Executive Manager, Charities, The Hong Kong Jockey Club, Ms Kitty Liu (third left), officiating at the launching ceremony.

消防處在大圍圍方舉行「救心 x 應急」頒獎禮暨嘉年華。

The FSD organises the Save Lives x Emergency Response Ceremony cum Carnival at The Wai in Tai Wai.



冬季防災應急宣傳月啟動儀式暨 「消防處社區應急先鋒」計劃嘉許禮 Winter Disaster and Emergency Preparedness Promotional Months launching ceremony and Fire Services Department Community Emergency Responder award ceremony

二零二五年十一月一日，消防處於沙田新城市廣場舉行冬季防災應急宣傳月啟動儀式暨「消防處社區應急先鋒」計劃嘉許禮，正式展開一系列冬季防災應急宣傳活動，並嘉許 17 間積極在公私營界別宣傳防災應急意識的機構。

The FSD held the Winter Disaster and Emergency Preparedness Promotional Months launching ceremony and Fire Services Department Community Emergency Responder award ceremony at New Town Plaza in Sha Tin on November 1, 2025. The event officially commenced a series of winter disaster and emergency preparedness promotional activities, while 17 organisations were commended for their active contribution in promoting disaster and emergency preparedness across public and private sectors.

